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Fiskeri og havet 

 

1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 

kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 

Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 

kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 

De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 

nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

Min akademiske baggrund og erhvervserfaring passer meget nøje med Den Europæiske Unions centrale prioriteter, 

navnlig på det område, som jeg får ansvaret for, hvis jeg bliver godkendt.  

Jeg er biolog med en doktorgrad i bevaringsbiologi og er desuden professor i bevaring af biodiversitet. Min 

forskning, der finansieres af Europa-Kommissionen og FN, fokuserer på bevaring af biodiversitet og bæredygtig 

ressourceforvaltning, herunder de relevante socioøkonomiske aspekter. Ud over min akademiske karriere har jeg 

også været sundhedsminister (2007-2008), uddannelses- og kulturminister (2014-2018) og minister for landbrug, 

udvikling af landdistrikter og miljø (2018-2023) i Cypern. 

Som minister for landbrug, udvikling af landdistrikter og miljø førte jeg tilsyn med gennemførelsen af politikkerne 

på fiskeri- og havforskningsområdet. Jeg var navnlig ansvarlig for gennemførelsen af den fælles fiskeripolitik i 

Cypern og for udarbejdelsen af landets operationelle program for havet, fiskeri og akvakultur for perioden 2021-

2027. Desuden har vi i samarbejde med viceministeriet for skibsfart udarbejdet Cyperns fysiske plan for det 

maritime rum. Vi har også gjort brug af EU-instrumenter til at yde finansiel støtte til fiskere, der befinder sig i en 

vanskelig situation, navnlig som følge af de udfordringer, der opstod på grund af covid-19-pandemien. I løbet af 

min femårige embedsperiode deltog jeg aktivt i de fleste møder i Rådet for Landbrug og Fiskeri, hvor vi drøftede 

politikker og udfordringer på EU-plan vedrørende fiskeri og havet. 

Denne kombination af viden og erfaring vil være særlig gavnlig i forbindelse med udformningen af afbalancerede 

politikker, hvor der skal tages hensyn til alle relevante dimensioner på det område, jeg får ansvaret for, hvis jeg 

bliver godkendt. 

Hvad angår de politiske retningslinjer vil min højeste prioritet være at sikre, at fiskeri- og akvakultursektoren 

forbliver bæredygtig, konkurrencedygtig og modstandsdygtig, og at der er lige vilkår i alle led af fiskerikæden. 

Dette vil være min ledetråd under udarbejdelsen af en vision for sektoren med et 2040-perspektiv. Jeg agter i denne 

forbindelse at inddrage alle relevante interessenter i den igangværende grundige evaluering af den fælles 

fiskeripolitik og at afholde dialoger om fiskeri og havet. Det er vigtigt at være lige så opmærksom på de 

miljømæssige dimensioner af politikken som de socioøkonomiske dimensioner. Jeg vil på grundlag af resultaterne 

af evalueringen bygge videre på den fælles fiskeripolitiks styrker og afhjælpe eventuelle mangler og sikre, at den 

fælles fiskeripolitik er tilpasset til den aktuelle kontekst og er rustet til at imødegå de nye udfordringer, der opstår 

i sektoren. Sideløbende hermed vil jeg støtte medlemsstaterne i gennemførelsen af gældende EU-ret på 

fiskeriområdet og hjælpe dem med at udarbejde hurtige og effektive interventionsforanstaltninger, bl.a. ved hjælp 

af teknisk støtte fra Europa-Kommissionen, hvor det er relevant.  

Jeg vil også fremsætte forslag til en helhedsorienteret tilgang til at fremme den blå økonomi og sikre en forsvarlig 

og bæredygtig forvaltning af vores have på alle de områder, der nedfældes i den europæiske havpagt, som skal 
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være en fælles strategisk referenceramme for alle havrelaterede politikker. Jeg vil bestræbe mig på at optimere de 

forskellige anvendelser af havet med henblik på at forene behovet for bl.a. naturbeskyttelse og vedvarende 

offshore-energi med fiskeri- og akvakultursektorens behov. Et fokusområde i denne forbindelse vil være en ny og 

styrket tilgang til fysisk planlægning af det maritime rum. Jeg vil også undersøge muligheden for at udnytte 

europæiske reserver af blåt kulstof og fortsætte de igangværende bestræbelser på at lette energiomstillingen i 

fiskerisektoren. Jeg vil også bidrage til klimatilpasningsplanen og sikre, at der tages hånd om vores sårbare 

kystsamfund og vores fiskeri- og akvakultursektor. Jeg vil bidrage til at sætte forskning og innovation i centrum 

for vores økonomi ved at udvikle en EU-strategi for havforskning og -innovation. 

Jeg vil udarbejde en strategisk plan for et EU-havdiplomati, således at EU kan opretholde og styrke sin ledende 

rolle med hensyn til at fastsætte dagsordenen for havet på globalt plan og sikre en retfærdig, bæredygtig og sikker 

udnyttelse af havet og dets ressourcer. En af mine prioriteter vil være at tilskynde EU's partnere til hurtigt at 

ratificere traktaten om biodiversitet i områder uden for national jurisdiktion inden afholdelsen af FN's 

havkonference i Nice i juni 2025 og at gennemføre den i EU-retten. Gennem EU's havdiplomati vil jeg også gøre 

en indsats for at opretholde lige vilkår og beskytte vores europæiske fiskerikæde mod illoyal konkurrence på 

globalt plan, herunder ulovligt, urapporteret og ureguleret fiskeri. Jeg vil også arbejde på en ny generation af 

partnerskabsaftaler om bæredygtigt fiskeri.  

Ovennævnte bestræbelser vil bidrage til opfyldelsen af centrale mål i Kommissionens politiske retningslinjer, bl.a. 

EU's globale konkurrenceevne og sikkerhed, herunder fødevaresikkerhed.   

Jeg går stærkt ind for ligestilling mellem kønnene. Ligestilling vil være et centralt element, når vi udarbejder vores 

2040-vision for fiskerisektoren. Jeg vil lægge særlig vægt på at fremme kvinders deltagelse i fiskerisektoren/den 

blå økonomi, bl.a. ved hjælp af eventuel opkvalificering eller ved at give kvindelige iværksættere adgang til 

finansiering.  

Jeg vil også sikre en ligelig kønsfordeling i mit team. 

Derudover vil jeg sørge for, at der tages fuldt ud hensyn til ungdomsperspektivet, når jeg udarbejder og 

gennemfører de politikker, som jeg får ansvaret for, navnlig ved at afholde regelmæssige ungdomsdialoger. Hvis 

vi skal kunne tiltrække de yngre generationer, er vi nødt til at sikre, at fiskeri og akvakultur er rentable, digitale og 

bæredygtige erhverv, som stemmer overens med de unges værdier, færdigheder og forventninger. Hvis jeg 

godkendes af Parlamentet, vil jeg afholde en ungdomspolitisk dialog inden for de første 100 dage af min 

mandatperiode. 

Jeg vil forblive uafhængig i varetagelsen af mine opgaver. Som anført i min interesseerklæring er jeg trådt tilbage 

fra alle tidligere aktiviteter og vil efter min godkendelse som kommissær forlade min nuværende stilling, som jeg 

i øjeblikket har taget ulønnet orlov fra. 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? I 

hvilken henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement og tilstedeværelse i Parlamentet, 

både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 

holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 

igangværende procedurer rede til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 

Rådet? 

Ansvarlighed, respekt og samarbejde med repræsentanterne for EU-borgerne, nemlig medlemmerne af Europa-

Parlamentet, er afgørende for at opretholde vores demokratiske værdier. Jeg forpligter mig til at udøve mit hverv 

inden for disse rammer. I hele min politiske karriere har jeg som minister i tre forskellige ministerier konsekvent 

tilsluttet mig denne tilgang.  

Det er min overbevisning, at Parlamentets bidrag er afgørende for lovgivningsprocessen. EU's politikker bør 

imødekomme EU-borgernes behov, og disse behov repræsenteres af Europa-Parlamentet.  

Jeg forpligter mig til at styrke det særlige forhold mellem Europa-Parlamentet og Kommissionen. Jeg ønsker at 

opbygge et forhold baseret på åbenhed, gennemsigtighed og gensidig tillid.  
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Jeg vil sørge for, at Parlamentet regelmæssigt underrettes om alle foranstaltninger inden for fiskeri- og 

havpolitikken. Jeg har sammen med mine tjenestegrene til hensigt fuldt ud at efterleve kravene i rammeaftalen om 

forbindelserne med Europa-Parlamentet, og jeg vil lægge særlig vægt på de bestemmelser, der vedrører udveksling 

af oplysninger. Når det drejer sig om at følge op på Europa-Parlamentets tilkendegivelser og anmodninger vil jeg 

henholde mig til rammeaftalen og sikre, at Kommissionen, når det drejer sig om mit ansvarsområde, besvarer de 

beslutninger eller anmodninger, som Parlamentet fremsætter i henhold til artikel 225 i TEUF. Jeg forpligter mig 

navnlig til at udveksle synspunkter med Parlamentet i en struktureret dialog om politikkerne på mit ansvarsområde 

for at give Parlamentet mulighed for fuldt ud at udøve sin demokratiske kontrol. Jeg vil også sørge for, at der ved 

udformningen af fiskeri- og havpolitikken tages fuldt ud hensyn til Europa-Parlamentets synspunkter, således som 

de kommer til udtryk i beslutninger eller debatter. 

Jeg forsikrer Dem om, at jeg påtager mig det fulde politiske ansvar for de fiskeri- og havpolitiske initiativer, jeg 

fremsætter forslag til, uden at dette anfægter princippet om kollegialitet. Et godt interinstitutionelt samarbejde 

fører efter min mening til større legitimitet og ansvarlighed og bidrager til effektivitet og god forvaltningspraksis.  

Jeg forpligter mig til at etablere et åbent og gennemsigtigt forhold til parlamentsmedlemmerne baseret på gensidig 

tillid og regelmæssig og fyldestgørende udveksling af oplysninger, således at Parlamentet kan udøve sine 

lovgivnings- og kontrolfunktioner. Det er af allerstørste betydning for mig at have et godt forhold til 

Fiskeriudvalget og andre relevante udvalg. Jeg vil stille mig til rådighed for bilaterale møder og direkte 

kommunikation med koordinatorer, ordførere og udvalgsmedlemmer.  

I overensstemmelse med den tiltrædende formands politiske retningslinjer vil de tjenestegrene, jeg får ansvaret 

for, udarbejde en årlig statusrapport til Europa-Parlamentet og Rådet. Dette vil sikre en passende opfølgning på 

håndhævelses- og gennemførelsesspørgsmål på mit ansvarsområde. Jeg minder om, at Kommissionen anvender 

meget høje standarder for gennemsigtighed over for Europa-Parlamentet i dets egenskab af repræsentant for EU-

borgerne. Disse standarder finder også anvendelse på møder med interesserepræsentanter. Jeg vil også sørge for, 

at der ved udformningen af fiskeri- og havpolitikken bliver taget fuldt ud hensyn til Europa-Parlamentets 

synspunkter, således som de kommer til udtryk i beslutninger eller debatter. 

Jeg lover at informere Europa-Parlamentet fuldt ud om alle planlagte initiativer og igangværende procedurer. Det 

er vigtigt, at Europa-Parlamentet og Rådet behandles ens med hensyn til udveksling af oplysninger. Rent konkret 

forpligter jeg mig til fuldt ud og rettidigt at underrette Europa-Parlamentet om delegerede retsakter og 

internationale aftaler i overensstemmelse med rammeaftalen om forbindelserne mellem Europa-Parlamentet og 

Kommissionen. 

Spørgsmål fra Fiskeriudvalget  

3. Hvordan vil De finde en balance mellem bæredygtig forvaltning af fiskeressourcerne, beskyttelse af havmiljøet 

og opnåelse af en sikker, rentabel og bæredygtig fiskerisektor, der er i stand til at sikre generationsskifte og 

jobskabelse? 

Fiskeriet udgør kernen i kystsamfundene, hvor erhvervet er tæt knyttet til disse samfunds identitet, kulturarv og 

værdier, og hvor det spiller en vigtig rolle som eksistensgrundlag. Fiskeriets rentabilitet på lang sigt og 

fiskerisektorens tiltrækningskraft over for unge afhænger af sunde have og produktive fiskebestande. Det er derfor 

nødvendigt at finde den rette balance mellem forvaltningen af vores fiskeressourcer, fiskernes indkomster og 

beskyttelsen af vores havmiljø. 

Hvis jeg godkendes som kommissær, agter jeg at finde denne balance ved at udarbejde en langsigtet vision for en 

modstandsdygtig, konkurrencedygtig og bæredygtig fiskerisektor med et 2040-perspektiv, hvortil flere elementer 

skal bidrage. En grundig evaluering af den fælles fiskeripolitik med særlig vægt på de tre søjler, der understøtter 

bæredygtig udvikling, nemlig den miljømæssige, den økonomiske og den sociale søjle, vil sætte os i stand til at 

udpege fiskeripolitikkens stærke og svage sider. På dette grundlag vil jeg anbefale, at Kommissionen fremsætter 

forslag til de foranstaltninger, der er nødvendige for at forbedre og styrke politikken, så den er klar til de kommende 

år. 

Mit mål er at sikre sektorens konkurrenceevne på lang sigt, hvilket også vil bidrage til at skabe arbejdspladser og 

tiltrække de yngre generationer, samtidig med at bæredygtighed og beskyttelse af havmiljøet fortsat prioriteres. 

Forudsætningen for en blomstrende fiskerisektor er, at vi passer på miljøet. Uden miljømæssig bæredygtighed er 

der ingen socioøkonomisk bæredygtighed, for uden fisk er der ingen fiskere. 
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Et af de spørgsmål, der undersøges i forbindelse med den igangværende evaluering, er at finde metoder til at 

forenkle de eksisterende regler og mindske den administrative byrde for fiskerne. Vi bør udnytte det fulde 

potentiale i digitale teknologier og kunstig intelligens til at strømline dataindsamlingen og -kontrollen. I 

betragtning af at ca. 80 % af EU' fiskerflåde består af ikkeindustrielle fiskere, vil evalueringen være en anledning 

til at finde ud af, hvordan vi kan støtte denne flådesektor yderligere. Der skal tages bedre hånd om fiskeriets sociale 

side. De sociale data og indikatorer skal videreudvikles. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg presse 

på for at få gennemført den internationale konvention om uddannelse og certificering af fiskere for at sikre, at 

fiskere får en bedre uddannelse og certificeres i overensstemmelse hermed, ligesom jeg i samarbejde med mine 

kommissærkolleger vil arbejde for at opnå bedre sikkerhedsforhold, også på mindre fiskerfartøjer. Jeg er 

overbevist om, at nye foranstaltninger til støtte for småfiskere, uddannelsestiltag, øget sikkerhed, sunde bestande 

og et digitalt miljø vil bidrage til at tiltrække flere unge til fiskerisektoren.  

Sideløbende med evalueringen af den fælles fiskeripolitik vil jeg fortsat hjælpe medlemsstaterne med at opnå en 

korrekt gennemførelse af den fælles fiskeripolitiks regler og gældende EU-ret på fiskeriområdet for at sikre, at 

vores fiskeri er bæredygtigt. Jeg glæder mig over, at den løbende gennemførelse af den fælles fiskeripolitik har 

resulteret i en forøgelse af biomassen for en række fiskebestande. Vi er nødt til at fortsætte i samme positive spor 

og fortsat bestræbe os på at genopbygge vores fiskebestande og genoprette vores haves og oceaners sundhed.  

Beskyttelse af havmiljøet i bredere forstand vil også være en del af løsningen. Den europæiske havpagt vil også 

bidrage til dette mål ved at etablere en helhedsorienteret ramme, hvori der på effektiv vis tages hensyn til alle EU-

politikker, der påvirker havenes sundhed og fiskernes og kystsamfundenes livsgrundlag. Jeg vil sørge for, at de 

allerede aftalte mål for beskyttelse af vores have og deres biodiversitet nås i løbet af denne mandatperiode.  

Jeg har også til hensigt ved hjælp af en EU-strategi for havforskning og -innovation at opstille en omfattende 

dagsorden for viden om havene, innovation og investeringer i det marine område. Dette vil sikre, at der er de 

nødvendige data, den nødvendige videnskabelige viden og de nødvendige midler til rådighed til at træffe og 

gennemføre de beslutninger, der skal til for at sikre en afbalanceret tilgang til fiskeriforvaltning og for yderligere 

at øge sektorens rentabilitet. 

4. Overvejer De ud – over at fortsætte den fulde gennemførelse af den fælles fiskeripolitik – konkrete reformer 

vedrørende landingsforpligtelsen, herunder alternativer, samt indførelse af flerårige TAC'er, forbedring af 

gennemførelsen af en økosystembaseret tilgang eller tilskyndelse til forskning i nye bæredygtige fangstmetoder? 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil en af de vigtigste overordnede prioriteter i hele min mandatperiode 

være at opbygge en konkurrencedygtig, bæredygtig og modstandsdygtig fiskerisektor med lige vilkår i hele 

værdikæden. Dette kræver på den ene side handling på den globale scene vis-a-vis vores partnere på 

fiskeriforvaltningsområdet og som led i vores handelsforbindelser, mens det på den anden side kræver en 

overvejelse af, hvordan vi forvalter fiskeriet i EU. Egnetheden af den gældende retlige ramme og den måde, hvorpå 

den gennemføres, er afgørende for fastlæggelsen af de betingelser, hvorpå sektorerne udøver deres aktiviteter, og 

de muligheder, de har for at vokse, være innovative og blive mere rentable, samtidig med at der efterlades en 

bæredygtig arv for de kommende generationer.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil mit første mål derfor være at afslutte den igangværende evaluering 

af forordningen om den fælles fiskeripolitik, således at den lever op til de højeste standarder for bedre regulering. 

Dette omfatter også en konkret undersøgelse af landingsforpligtelsen. Det er vigtigt at indsamle fyldestgørende 

kvalitetsdata, så vi kan vurdere, hvordan landingsforpligtelsen er blevet gennemført og fungerer, og hvorfor den 

fungerer, som den gør. Samtidig er jeg overbevist om, at enhver lovgivning kun er så god som dens gennemførelse. 

Selv om evalueringen er iværksat, er det stadig lige vigtigt at fortsætte gennemførelsen af gældende EU-ret på 

fiskeriområdet i alle dens dimensioner, herunder forordningen om den fælles fiskeripolitik og de nyligt reviderede 

fiskerikontrolregler. I den forbindelse vil jeg bistå medlemsstaterne med at udforme hurtige og effektive 

interventionsforanstaltninger, bl.a. ved hjælp af teknisk støtte fra Europa-Kommissionen, hvor det er relevant. 

Enhver beslutning om at finpudse eller forbedre forordningen om den fælles fiskeripolitik bør baseres på solid 

dokumentation og en gennemførelsesdialog, som alle berørte interessenter inddrages i. Der bør i denne forbindelse 

tages fat på at afhjælpe de konstaterede svagheder, samtidig med at der bygges videre på de positive resultater, der 

opnået indtil nu. Dette bør også ledsages af en vurdering af de miljømæssige og socioøkonomiske virkninger. 

Endelig skal eventuelle foranstaltninger, der specifikt vedrører landingsforpligtelsen, være baseret på 

videnskabelig dokumentation og fuldt ud tage hensyn til det primære mål, der forfølges — nemlig at tilskynde til 

mere selektive redskaber og til at undgå udsmid af fisk til havs. Data viser, at der inden indførelsen af 

landingsforpligtelsen var tilfælde, hvor 40 % af fangsten blev smidt ud til søs, selv om operatørerne næsten ikke 

indberettede udsmid. Dette var ikke alene spild af ressourcer, men gjorde det også umuligt at skaffe viden om 
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bestandenes tilstand, hvilket er afgørende for fastsættelsen af fiskerimuligheder. Udviklingen og anvendelsen af 

innovative fangstmetoder har på den ene side potentiale til at fremme øget selektivitet og på den anden side til at 

gøre vores flåde mere effektiv og dermed mere rentabel. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær vil jeg derfor 

tilskynde til, at der fortsat investeres i dataindsamling, videnskab, forskning og innovation for at hjælpe 

fiskeriforvalterne og vores fiskere med at få adgang til den seneste viden og teknologi, der kan hjælpe dem med at 

træffe de bedst mulige beslutninger om at fiske på en mere ansvarlig og dermed mere bæredygtig måde. Dette vil 

være et centralt emne i den EU-strategi for havforskning og -innovation, som jeg får til opgave at fremsætte forslag 

til, hvis jeg bliver godkendt, og jeg vil gøre viden om havene, innovation og investeringer i det marine område til 

en hjørnesten i den europæiske havpagt.  

Hensynet til økosystemet indgår allerede som et vigtigt element i den fælles fiskeripolitik og dens nuværende 

gennemførelse. I takt med at videnskaben udvikler sig i retning af større tværfaglighed, ser jeg gerne, at den 

økosystembaserede tilgang spiller en stadig større rolle i en helhedsorienteret strategi.  

Endelig vil jeg også understrege, at vi er nødt til at holde os alle aspekter for øje, dvs. bevarelse af 

naturressourcerne, fiskeriets socioøkonomiske betydning for lokalsamfundene samt forsyningen af kvalitetsfisk til 

en overkommelig pris. 

Med hensyn til flerårige samlede tilladte fangstmængder (TAC'er) agter jeg, hvis jeg bliver godkendt som 

kommissær, at anmode de relevante videnskabelige organer om at levere rådgivning, der vil gøre det muligt for 

Kommissionen at foreslå yderligere fiskekvoter for 2 år eller mere, begyndende med bestande, der udelukkende 

forvaltes af EU. 

5. Hvordan agter De at forbedre lige muligheder for EU's fiskere og akvakulturproducenter med særlig vægt på 

fiskeri af mindre omfang, forbedre forbindelserne med tredjelande og forene EU's ambition om "at gå foran med 

et godt eksempel" med den fælles fiskeripolitiks mål om at sikre lige vilkår for alle aktører i og uden for EU, såsom 

Det Forenede Kongerige og Norge, og en effektiv bekæmpelse af IUU-fiskeri?  

Når jeg taler om lige muligheder, tænker jeg ikke alene på lige muligheder for små og store fiskere, men også på 

lige muligheder for kvinder og mænd, der arbejder i sektoren, ligesom det er vigtigt at sørge for, at 

beskæftigelsesmulighederne er attraktive for såvel erfarne som nytilkomne fiskere, således at vi sikrer et 

generationsskifte i sektoren. Alle fiskere bør have lige muligheder og trives og bidrage til deres samfunds 

økonomiske og sociale velfærd. 

Det ikkeindustrielle fiskeri spiller en meget vigtig socioøkonomisk rolle i vores kystsamfund. Den ikkeindustrielle 

flåde udgør størstedelen af de fiskerfartøjer, der er registreret i EU (76 %), og tegner sig for næsten halvdelen af 

beskæftigelsen i EU's fiskerisektor (49 %). Hver fartøjskategori står over for særlige udfordringer og påvirkninger, 

som også er forskellige fra havområde til havområde. Jeg er klar over, at en af udfordringerne for 

konkurrenceevnen, specielt for småfiskernes konkurrenceevne, er adgangen til fiskerimuligheder. Selv om det 

udelukkende er de nationale myndigheders opgave at vælge, hvilke tildelingskriterier de vil anvende, vil jeg, hvis 

jeg bliver godkendt som kommissær, proaktivt arbejde sammen med medlemsstaterne om at finde en løsning på, 

hvordan situationen kan forbedres i de enkelte medlemsstaters nationale kontekst. Foruden offentliggørelsen af et 

vademecum om tildeling af fiskerimuligheder vil jeg undersøge nærmere, om reglerne gennemføres korrekt. Jeg 

vil ikke tøve med at foreslå ændringer af politikken, hvis det bliver nødvendigt. Jeg vil se nærmere på 

diversificering og kombinationen af fiskeri med andre aktiviteter såsom turisme. 

En fælles udfordring for alle EU's fiskere og akvakulturproducenter er at sikre lige vilkår i forhold til import fra 

tredjelande og fair konkurrence i forhold til fiskere/producenter uden for EU. EU har indført streng kontrol for at 

sikre, at importerede fødevarer opfylder høje standarder for forbrugerbeskyttelse og -sikkerhed. Fremme af lige 

vilkår med hensyn til social og miljømæssig bæredygtighed i forhold til tredjelande vil være en af mine vigtigste 

prioriteter, hvis jeg bliver godkendt som kommissær. Det vil også være en bærende søjle i den ajourførte strategiske 

tilgang til foranstaltninger udadtil på fiskeriområdet, som den tiltrædende formand for Kommissionen har bedt 

mig udarbejde. Jeg vil i denne forbindelse se på, hvad der mere kan gøres, og hvilke nye tiltag der kan iværksættes.  

EU bør fortsat gå foran med et godt eksempel og gøre sin indflydelse gældende i forskellige internationale 

sammenhænge. Bestræbelserne på at fremme en bæredygtig akvakultursektor og et bæredygtigt fiskeri på globalt 

plan gennem EU's deltagelse i multilaterale og regionale organisationer, som f.eks. FAO og Den Almindelige 

Kommission for Fiskeri i Middelhavet og alle andre regionale fiskeriforvaltningsorganisationer, skal videreføres 

med uformindsket styrke. EU har allerede med stor succes slået til lyd for hovedprincipperne i den fælles 

fiskeripolitik, og disse er nu inkluderet i den 2030-strategi, som Den Almindelige Kommission for Fiskeri i 
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Middelhavet har udarbejdet, dvs., maksimalt bæredygtigt udbytte, flerårige planer, regionalisering, beskyttelse af 

sårbare arter og følsomme levesteder. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg også insistere på, at EU i internationale sammenhænge såsom 

de regionale fiskeriforvaltningsorganisationer konsekvent slår til lyd for vedtagelsen af standarder, der er i 

overensstemmelse med den fælles fiskeripolitik. Mit mål er at skabe lige vilkår ved at bringe andre op på vores 

standarder. Vi bør anvende alle de værktøjer, vi har til rådighed, herunder markedsadgang, til at samarbejde med 

partnerlande. Det vil kun lykkes at opnå en bæredygtig forvaltning af fiskeriet på åbent hav, hvis alle forpligter sig 

hertil.  

Efter Det Forenede Kongeriges udtræden af EU og den fælles fiskeripolitik har handels- og samarbejdsaftalen 

mellem EU og Det Forenede Kongerige udgjort en ny ramme for den fælles forvaltning af fælles bestande i det 

nordøstlige Atlanterhav.  

Inden for disse rammer såvel som andre bilaterale aftaler og regionale fiskeriforvaltningsorganisationer (RFFO'er) 

vil jeg fortsat arbejde sammen med relevante tredjelande for at opretholde høje bæredygtighedsstandarder og sikre 

en rimelig kvoteandel og lige vilkår. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, har jeg til hensigt at:  

1) udnytte alle muligheder for at fremme sektorens modstandsdygtighed og konkurrenceevne ved at knytte fiskeriet 

sammen med de overordnede forbindelser til vores naboer, navnlig i det nordøstlige Atlanterhav 

2) lægge særlig vægt på at overvåge opfyldelsen af internationale forpligtelser og på at sikre stabilitet i tiden efter 

2026, navnlig i forbindelse med kapitlet om fiskeri i handels- og samarbejdsaftalen mellem EU og Det Forenede 

Kongerige, og arbejde tæt sammen med Det Forenede Kongerige om at fremme bæredygtighed og minimere 

virkningen af eventuelle reguleringsmæssige forskelle  

3) fremme opbygningen af alliancer i regionen og tilskynde til øget samarbejde med andre kyststater i områder af 

fælles interesse og 

4) støtte dialogen på højt plan med Norge for at sikre, at EU's fiskerirettigheder, navnlig med hensyn til torsk, i 

Svalbard opfyldes, og at EU's bæredygtige, legitime og veletablerede fiskeri i Barentshavet kan fortsætte.  

Endelig vil jeg fortsat forsvare EU's kvoter og sikre EU-fartøjers adgang til vores partneres farvande, hvilket er 

afgørende for fiskerisektorens modstandsdygtighed og konkurrenceevne i en omskiftelig kontekst. 

Bekæmpelsen af IUU-fiskeri er af central betydning med hensyn til at sikre lige vilkår. Jeg vil samarbejde fuldt ud 

med Europa-Parlamentet og Rådet om at sikre, at vi snart kan vedtage ændringen af forordning (EU) nr. 1026/2012, 

således at EU kan træffe passende foranstaltninger over for lande, der udøver ikkebæredygtigt fiskeri. Jeg vil holde 

mig to vigtige aspekter for øje i hele min mandatperiode, hvis jeg bliver godkendt. For det første skal vi sikre 

overholdelse af reglerne internt, hvis EU skal være troværdigt internationalt. Dette er udgangspunktet for 

promoveringen af den fælles fiskeripolitiks værdier og standarder uden for EU. Jeg vil derfor fokusere på en 

gradvis, men rettidig og fuldstændig gennemførelse af den reviderede fiskerikontrolordning og på udrulningen af 

den digitale IUU-fangstattesteringsordning som et redskab til at beskytte vores marked, vores forbrugere og vores 

fiskere mod import af IUU-fisk fra tredjelande. For det andet mener jeg ikke, at det er tilstrækkeligt kun at beskytte 

vores marked mod import af varer og produkter, der stammer fra IUU-fiskeri. Jeg agter derfor at videreføre vores 

aktive IUU-diplomati med tredjelande. Ordningen med identifikation ("gult kort") og opførelse på en liste ("rødt 

kort") af fartøjer, der udøver IUU-fiskeri, har vist sig at være et yderst nyttigt værktøj, og jeg har til hensigt i min 

mandatperiode at vejlede og hjælpe tredjelande med at få indført en forsvarlig fiskerikontrolordning og med at 

overholde reglerne. Dog vil jeg ikke tøve med at anbefale, at vi gør brug af de foranstaltninger, der er fastsat i 

vores lovgivning, hvis det viser sig nødvendigt.  

Lige vilkår, der er til gavn for et bæredygtigt fiskeri verden over, bygger ikke alene på 

fiskeriforvaltningsforanstaltninger. Vi må overveje, hvordan EU, der er storimportør af akvatiske produkter, 

handler med resten af verden. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg lægge stor vægt på de forskellige værktøjer, som 

EU har til rådighed for at udnytte sin markedsstyrke, hvad enten det drejer sig om sporbarhed af importerede varer 

og produkter og relevante oplysninger til forbrugerne, eller det drejer sig om fælles fiskeriforvaltning med 

tredjelande eller vores handelspolitiske instrumenter. En af de mest grundlæggende ændringer, jeg ønsker at 

gennemføre i min mandatperiode, er ved hjælp af en ny WTO-aftale at sætte en stopper for offentlig støtte, der 

øger fiskerikapaciteten. Jeg vil arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for handel med henblik på at 

opnå dette. 
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6. Hvordan agter De at koordinere alle relevante politikker inden for rammerne af den europæiske havpagt og 

inddrage kystsamfundene og fiskeri- og akvakultursektorerne i udarbejdelsen og gennemførelsen af pagten? 

Der er i dag flere kriser, der har konsekvenser for havene, og som samtidig er en udfordring for kystsamfundene 

og de sektorer i den blå økonomi, hvis eksistensgrundlag og velstand er afhængige af havenes sundhed. Vi er 

derfor nødt til at se holistisk på, hvordan vi interagerer med havet, f.eks. hvordan vi påvirker havet, hvordan havet 

påvirker os, og hvilke muligheder vi har for at udnytte havet, idet vi anerkender dets betydning for geopolitikken, 

fødevaresuveræniteten, konkurrenceevnen, bæredygtigheden og modvirkningen af klimaændringer, som hver især 

er uløseligt forbundet med den generelle velfærd. 

Jeg er overbevist om, at alle mine kommissærkolleger vil arbejde sammen med mig om at udforme og gennemføre 

den europæiske havpagt som en fælles strategisk referenceramme for havet. Jeg vil stå i spidsen for denne opgave 

og navnlig anmode følgende kommissærkolleger om at bidrage til arbejdet: kommissæren med ansvar for miljø, 

vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi, kommissæren med ansvar for transport, kommissæren 

med ansvar for energi og boliger, kommissæren med ansvar for handel, kommissæren med ansvar for klima og 

den ledende næstformand med ansvar for samhørighed og reformer. 

Den europæiske havpagt skal være inklusiv og udformes i fællesskab med alle relevante interessenter. Jeg vil 

arbejde hen imod en sådan inklusivitet, navnlig gennem dialoger om fiskeri og havet og andre dybdegående 

høringer, bl.a. med deltagelse af de ærede medlemmer af Europa-Parlamentet. Havets dag i Europa, der afholdes 

hvert år med en ny kystby som vært, er en vigtig platform, hvor interessenter kan mødes og drøfte havrelaterede 

spørgsmål, bl.a. den europæiske havpagt. For at få så mange som muligt til at engagere sig på lokalt plan i hele 

EU vil dette arrangement blive suppleret med lokale initiativer i forskellige medlemsstater i form af arrangementer 

med temaet "Havets dag i Europa i mit land". Jeg vil jeg sørge for at inddrage de yngre generationer i alle disse 

aktiviteter. Jeg vil også fortsat række ud til kystsamfundene, herunder fiskeri- og akvakultursektoren, og inddrage 

interessenterne, ikke alene i udformningen af pagten, men også i forbindelse med dens gennemførelse i praksis og 

i vores fremtidige politikker i øvrigt.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg bestræbe mig på at fremlægge den europæiske havpagt i god tid 

inden afholdelsen af FN's tredje havkonference i Nice i juni 2025 og dermed underbygge EU's førende rolle med 

hensyn til fastsættelsen af den globale dagsorden for havene.  

7. Hvordan vil De styrke den bæredygtige europæiske akvakultursektor, herunder algeproduktionen, og forbedre 

forbrugeroplysningen gennem mærkning af oprindelsen af produkter eller af plantebaserede produkter, der sælges 

som fisk? 

Bæredygtig akvakultur, herunder algeproduktion, spiller en vigtig rolle med hensyn til at sikre en bæredygtig 

forsyning med akvatiske fødevarer i Den Europæiske Union. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg 

intensivere indsatsen for fuldt ud at gennemføre den vision for en mere konkurrencedygtig, modstandsdygtig og 

bæredygtig akvakultursektor i EU, der er beskrevet i Kommissionens strategiske retningslinjer for akvakultur i 

EU, der blev vedtaget i 2021. Dette vil ikke alene øge akvakultursektorens bidrag til EU's fødevaresuverænitet, 

men også bidrage til den grønne omstilling, øge den sociale accept, forbedre oplysningerne til forbrugerne og 

fremme viden og innovation. For at nå disse mål er der behov for en indsats på en lang række områder, lige fra 

forenkling af regler og godkendelsesprocedurer, øremærkning af tilstrækkelig plads til, at akvakultursektoren kan 

vokse, tilpasning af akvakultursektoren til konsekvenserne af klimaændringer og sikring af, at sektoren gør brug 

af innovation.  

Kommissionen har allerede i overensstemmelse med denne strategi truffet en række foranstaltninger, der tager 

sigte på at realisere det store potentiale for bæredygtig vækst i EU's akvakultursektor. Der er oprettet en 

onlineplatform, hvor der præsenteres omfattende viden af relevans for en bæredygtig udvikling af sektoren, og der 

er allerede blevet og vil fortsat blive udarbejdet retningslinjer for bedste praksis på centrale områder såsom 

strømlining af de lovgivningsmæssige og administrative rammer, øremærkning af områder til havbrug, tilpasning 

til klimaændringer, energiomstilling, øremærkning af arealer til og sikring af adgang til vand for ferskvands- og 

landbaseret akvakultur samt forbedring af miljøpræstationerne og fiskevelfærden. Arbejdet med fiskevelfærd vil 

blive støttet af det nye EU-referencecenter for akvatiske dyrs velfærd, der blev oprettet i februar 2024. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg arbejde tæt sammen med Rådet og Europa-Parlamentet om at 

sikre, at akvakultursektoren prioriteres tilstrækkeligt højt, og vi i EU kan udnytte sektorens fulde potentiale. Jeg 

vil benytte den midtvejsevaluering af gennemførelsen af de strategiske retningslinjer for en mere bæredygtig og 

konkurrencedygtig akvakultur i EU, der skal foretages i 2025, til at vurdere, hvor langt vi er nået med realiseringen 
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af denne vision, og hvilken virkning den reelt har. På grundlag af denne vurdering vil jeg overveje, om og hvilke 

yderligere foranstaltninger der er nødvendige for at nå målsætningerne. Denne vurdering vil også bidrage til 

evalueringen af forordningen om den fælles fiskeripolitik og til vores 2040-vision for fiskeri- og 

akvakultursektoren. Bæredygtig akvakultur vil også være et centralt element i den europæiske havpagt. Desuden 

vil jeg i begyndelsen af 2025 lancere en oplysningskampagne for at øge kendskabet til og forståelsen og accepten 

af akvakultur i EU. 

I 2022 vedtog Kommissionen et særligt algeinitiativ "EU's algeinitiativ", der har til formål at støtte bæredygtig 

produktion, sikkert forbrug og innovativ anvendelse af alger i EU. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil 

jeg fremme kendskabet til fordelene ved en stærk algesektor i EU og støtte gennemførelsen af de 23 

foranstaltninger, der er beskrevet i initiativet, herunder dem, der har til formål at strømline 

godkendelsesproceduren og tildelingen af havområder. Jeg vil ligeledes sørge for, at kendskabet til algers 

nytteværdi for mennesker og jordkloden fremmes, og at der foretages en politisk gennemgang og analyse.  

Jeg vil også sikre, at akvakultursektoren — herunder algeproduktionen — indgår i vores indsats for og støtte til 

forskning og innovation, også via den EU-strategi for havforskning og -innovation, som jeg får til opgave at 

udarbejde, hvis jeg bliver godkendt som kommissær. 

Klare og pålidelige forbrugeroplysninger ved hjælp af mærkning er afgørende for at sætte forbrugerne i stand til 

at træffe informerede købsbeslutninger, der understøtter bæredygtige valg. Oplysninger om oprindelse er særligt 

værdifulde for forbrugerne, da sådanne oplysninger giver dem den gennemsigtighed, de har brug for til at træffe 

beslutning. Ved at vide, hvor deres fisk og skaldyr kommer fra, kan forbrugerne aktivt støtte lokale fiskersamfund, 

herunder små erhvervsdrivende. Forordningen om den fælles markedsordning for fiskevarer og 

akvakulturprodukter indeholder krav om forbrugeroplysning. Ifølge nævnte forordning skal varer og produkter, 

der sælges i EU, mærkes med vigtige oplysninger såsom artsbetegnelse, produktionsmetode, det område, hvor 

varen eller produktet er fanget eller opdrættet, og den type fiskeredskaber, der er anvendt. Disse krav gælder dog 

ikke for forarbejdede produkter, som heller ikke skal være forsynet med detaljerede oplysninger om f.eks. 

oprindelsen af de anvendte råvarer.  

Den igangværende evaluering af den fælles fiskeripolitik vil også omfatte bestemmelserne i den fælles 

markedsordning, og det vil blive undersøgt, om de eksisterende mærkningsregler giver forbrugerne tilstrækkelige 

oplysninger, eller om der er behov for yderligere krav for give dem bedre forudsætninger for at træffe 

købsbeslutninger. Jeg agter at se nærmere på dette spørgsmål efter evalueringen. 

Sideløbende hermed vil jeg fortsat arbejde sammen med medlemsstaterne om en gnidningsløs gennemførelse af 

sporbarhedsbestemmelserne i de nyligt reviderede fiskerikontrolregler, som gradvist vil blive udvidet til at omfatte 

tilberedte og konserverede produkter og anvendelsen af teknologiske fremskridt med den forenkling, der følger af 

overgangen til et digitalt system. 

Det er også vigtigt at anerkende den afgørende rolle, som medlemsstaterne spiller med hensyn til at sikre, at 

mærkningskravene gennemføres effektivt i praksis. Hvis jeg bliver godkendt som Kommissær, vil jeg arbejde 

sammen med medlemsstaterne om at undersøge, hvordan deres håndhævelses- og kontrolsystemer kan styrkes, 

således at alle varer og produkter, herunder dem, der importeres fra lande uden for EU, overholder vores 

mærkningsregler og giver forbrugerne nøjagtige oplysninger. Jeg er fast besluttet på at tage hånd om EU-

producenternes og forbrugernes bekymringer og fremme lige vilkår for alle varer og produkter, uanset deres 

oprindelse.  

Plantebaserede produkter er et voksende, men stadig meget lille marked. Plantebaserede produkter skal være klart 

genkendelige som sådanne takket være passende forbrugeroplysninger. I den forbindelse vil jeg i 2025 lancere et 

online-pointsystem, der sætter EU-aktører i forsyningskæden og forbrugerne i stand til at vælge bæredygtige 

produkter på grundlag af de bæredygtighedspoint, der gives for varer og produkter fra visse bestande. 

Spørgsmål fra Udvalget om Miljø, Folkesundhed og Fødevaresikkerhed 

8. Hvordan planlægger De at sikre, at beskyttelse af marine økosystemer og havets biodiversitet går hånd i hånd 

med en bæredygtig, økonomisk levedygtig og konkurrencedygtig europæisk blå økonomi? Hvad vil De gøre for at 

sikre, at alle beskyttede havområder forvaltes effektivt i overensstemmelse med den naturrelaterede lovgivning og 

EU's internationale forpligtelser? Hvilke foranstaltninger agter De at træffe for i væsentlig grad at reducere 

mængden af havaffald og bekæmpe hav- og ferskvandsforurening, og hvordan vil De fremme disse bestræbelser 

internationalt? Hvordan planlægger De at styrke EU's potentiale for blåt kulstof og fremskynde genopretningen 
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og beskyttelsen af økosystemer med høj kulstofbinding såsom mangrover, havgræs og saltenge som led i Deres 

bredere klimatilpasningsstrategi? Hvordan vil De sikre, at sektorerne i den blå økonomi, såsom teknologier til 

vedvarende energi til havs, koordineres gennem maritim fysisk planlægning for at undgå konflikter med 

havbevaringsindsatsen, bæredygtigt fiskeri og kystsamfundenes interesser? I betragtning af EU's nuværende 

holdning til dybhavsminedrift, som slår til lyd for en forsigtighedstilgang i afventning af yderligere videnskabelig 

forskning, hvad er Deres hensigter med hensyn til dette spørgsmål? Hvordan vil De sikre, at EU fortsat fører an 

med hensyn til fastsættelse af globale standarder, sikring af konsensus om gennemførelsen af BBNJ-traktaten og 

andre havforvaltningsrammer og fremme af mål 14 for bæredygtig udvikling? 

 

Et sundt hav er et produktivt hav. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg sørge for, at vi fortsat 

gennemfører effektive og videnskabeligt baserede bevarelsesforanstaltninger, som f.eks. udpegelse af beskyttede 

havområder og mere bæredygtige fangstmetoder. Korrekt gennemførelse og håndhævelse af gældende EU-ret og 

opfyldelse af EU's internationale forpligtelser vil ligeledes fortsat være afgørende. 

 

Det vil også være afgørende at sikre, at den fysiske planlægning af det maritime rum gør det muligt at skabe 

balance mellem beskyttelsen af vores have og rentabiliteten af aktiviteter til søs. Jeg vil navnlig være særlig 

opmærksom på de muligheder, som en multifunktionel udnyttelse af havområderne byder på. 

 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg tilskynde til anvendelsen af værktøjer såsom "BlueInvest" til at støtte innovation 

og iværksætteri inden for bæredygtige teknologier og forretningsmodeller, som jeg også mener spiller en afgørende 

rolle. Som et konkret eksempel vil jeg gerne nævne EU's algeinitiativ, der har til formål at støtte udvikling og 

opskalering af regenerativ akvakultur i EU, som på den ene side leverer kulstoffattige produkter til EU-markedet 

og på den anden side fjerner overskydende næringsstoffer og kulstof og dermed reducerer eutrofiering og forsuring 

af havene.  

 

Endelig kan vi ved at fremme ansvarlige forbrugsmønstre skabe efterspørgsel efter bæredygtige produkter og støtte 

en sund havøkonomi.  

Denne strategi, hvor de forskellige ovennævnte arbejdsområder samles i den kommende europæiske havpagt, vil 

skabe forudsætningerne for en konkurrencedygtig og økonomisk levedygtig blå økonomi i fremtiden og samtidig 

bevare og endda genoprette vores haves sundhed. 

 

Miljødimensionen er indarbejdet i den fælles fiskeripolitik og dens målsætninger. Den supplerer de robuste retlige 

rammer for naturbeskyttelse og naturgenopretning, der allerede er indført. De retlige rammer består af 

habitatdirektivet og fugledirektivet, der er grundlaget for Natura 2000-nettet, som også dækker mange beskyttede 

havområder. Dertil kommer havstrategirammedirektivet, der har til formål at sikre en god miljøtilstand i alle 

havområder. Sidstnævnte direktiv indeholder krav om, at medlemsstaterne udarbejder og gennemfører specifikke 

foranstaltninger til forvaltning og beskyttelse af beskyttede havområder, hvormed det sikres, at de bidrager til de 

overordnede mål for havets biodiversitet. Endelig vil den nyligt vedtagne forordning om naturgenopretning også 

spille en afgørende rolle med hensyn til at genoprette forringede marine økosystemer og opbygge deres 

modstandsdygtighed.  

 

Hvis jeg godkendes som kommissær, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for miljø, 

vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi om at sikre, at medlemsstaterne gennemfører relevant 

lovgivning for at nå det strategiske mål i biodiversitetsstrategien for 2030 om, at 30 % af EU's havområder skal 

være beskyttet, heraf 10 % under streng beskyttelse. Det skal ligeledes sikres, at de relevante 

fiskeriforvaltningsforanstaltninger er indført for alle vores beskyttede havområder senest i 2030. 

 

Jeg vil opfordre medlemsstaterne til fuldt ud at udnytte de muligheder, som den fælles fiskeripolitik og direktivet 

om maritim fysisk planlægning giver for at gennemføre effektive foranstaltninger og lægge planer med det formål 

at støtte de målsætninger, der er opstillet for hvert beskyttet havområde, således at vi kan begrænse de økonomiske 

aktiviteters indvirkning på de marine økosystemer og samtidig skabe forudsætningerne for stærke og 

modstandsdygtige erhvervssektorer og kystsamfund. Dette omfatter også foranstaltninger til støtte for 

dekarbonisering af flåden. 

 

Vores have er stærkt påvirket af, hvad der sker på landjorden. Næringsstoffer, navnlig fra landbruget, forårsager 

eutrofiering i havmiljøet. Størstedelen af plastaffaldet i havet kommer fra land. Dette resulterer i 

sundhedsproblemer og ødelægger vores havmiljø. Det har også konsekvenser for de industrisektorer, der er 

afhængige af havet, som f.eks. fiskeri og turisme, og medfører unødvendige omkostninger. Jeg vil derfor arbejde 

sammen med kommissæren med ansvar for miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi, ikke 

alene i forbindelse med strategien for vandresiliens, men også i forbindelse med den europæiske havpagt, som jeg 
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vil stå i spidsen for, med henblik på at sikre, at vores floder, have og kystområder er sunde og modstandsdygtige. 

Dette vil også bidrage til klimatilpasningsindsatsen. 

 

Fra 2026 skal medlemsstaterne medtage vådområder, herunder blåt kulstof, i de emissionsopgørelser, de 

forelægger i henhold til De Forenede Nationers rammekonvention om klimaændringer (UNFCCC), og i de mål, 

de skal opfylde i henhold til forordningen om arealanvendelse, ændringer i arealanvendelse og skovbrug. I henhold 

til forordningen om naturgenopretning skal de sikre, at 90 % af levestederne i de marine økosystemer er i en god 

tilstand, og der skal med henblik herpå senest i 2030 være indført genopretningsforanstaltninger for mindst 30 % 

af det samlede areal, der ikke er i en god tilstand. 

 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg udarbejde en plan for en fælles EU-tilgang til indsamling og behandling af de 

nødvendige data med henblik på at vurdere den rolle, som blåt kulstof og andre vådområder spiller med hensyn til 

at nå EU's klima- og naturmål. Dette vil lette opbygningen af nye forretningsmodeller baseret på de incitamenter, 

der er indført for eksisterende aktiviteter, såsom akvakultur, der skal eksistere side om side med naturen og bidrage 

til at reducere drivhusgasemissionerne. Det vil gøre det muligt at skabe nye innovative aktiviteter såsom 

certificering af kulstoffjernelse. 

 

Hvis jeg godkendes som kommissær, vil jeg styrke vores strategi for fysisk planlægning af det maritime rum for 

at bidrage til at optimere de forskellige former for udnyttelse af havet og dets økonomiske potentiale og samtidig 

beskytte dets sundhed og modstandsdygtighed. 

 

Direktivet om maritim fysisk planlægning indeholder allerede et krav om, at medlemsstaterne skal anvende den 

økosystembaserede tilgang, der er et grundlæggende element i EU-lovgivningen om beskyttelse af havmiljøet 

(navnlig havstrategirammedirektivet).  

 

Vi er imidlertid nødt til at gøre en større indsats for at hjælpe medlemsstaterne med at omsætte alle disse principper 

til praksis, og den europæiske havpagt vil spille en vigtig rolle i denne forbindelse. 

 

På EU-plan vil jeg afholde dialoger om fiskeri og havet for navnlig at drøfte den arealmæssige anvendelse af havet 

og bygge videre på den ihærdige indsats, der er gjort inden for rammerne af det blå forum for brugere af havet. Jeg 

vil fortsat arbejde tæt sammen med medlemsstaterne om at levere resultater og sikre, at vores politik er egnet til at 

tackle udfordringerne og realisere målene for anvendelsen af det maritime rum frem til 2050. 

 

Alt dette vil udgøre EU's bidrag til opfyldelsen af verdensmål 14 for bæredygtig udvikling og EU's mål for 

biodiversitet og mindskelse af forurening. EU vil således fortsat kunne føre an i fastsættelsen af globale standarder. 

Hvis indsatsen på EU-plan afspejles på globalt plan, vil det også sikre opbakning fra vores egne sektorer i den blå 

økonomi. Rent konkret vil jeg være ambassadør for den globale indsats for beskyttelse og genoprettelse af havene 

og kæmpe for, at det globale tilsagn om senest i 2030 at beskytte mindst 30 % af havene, der er afgivet i henhold 

til den globale Kunming-Montreal-aftalen, opfyldes. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg prioritere fortsat at slå til 

lyd for, at hvert beskyttet område på åbent hav har en specifik forvaltningsplan, og at der afsættes tilstrækkelige 

ressourcer til at sikre en effektiv gennemførelse af disse planer, herunder overvågning og håndhævelse, ligesom 

jeg vil slå til lyd for, at der oprettes beskyttede havområder i Det Antarktiske Ocean. Jeg vil også gøre brug af EU's 

havdiplomati for at tilskynde til en hurtig ratifikation og ikrafttræden af traktaten om biodiversitet i områder uden 

for national jurisdiktion (BBNJ), som fastlægger en procedure for udpegelse af beskyttede havområder i områder 

uden for national jurisdiktion. Mit første strategiske mål som kommissær vil være at bidrage til de diplomatiske 

bestræbelser, der gøres for at opnå de 60 ratifikationer, der er nødvendige for dens ikrafttræden, forhåbentlig senest 

på FN's tredje havkonference, der afholdes i juni 2025.  

 

Regionalt og internationalt samarbejde er også afgørende for at afbøde konsekvenserne af forurening på vores 

have og oceaner. Jeg anser det for yderst vigtigt, at EU fortsat er en katalysator for forandring, det være sig ved at 

være fortaler for og spille en afgørende rolle i de endelige forhandlinger om den globale traktat om plast eller ved 

at uddybe vores samarbejde på regionalt plan, herunder samarbejdet inden for rammerne af de regionale 

havkonventioner og de regionale fiskeriforvaltningsorganisationer eller gennem vores internationale dagsorden 

for havforvaltning. 

 

Endelig er Kommissionens holdning til dybhavsminedrift fastsat i EU's internationale dagsorden for 

havforvaltning. Kommissionen vil fortsat slå til lyd for et forbud mod dybhavsminedrift, indtil den manglende 

videnskabelige viden om området er behørigt afhjulpet, og det kan påvises, at der ikke opstår skadelige virkninger 

som følge af en sådan minedrift, og der er indført de nødvendige bestemmelser i reglerne om udnyttelse, der skal 

sikre en effektiv beskyttelse af havmiljøet, som krævet i De Forenede Nationers havretskonvention. Jeg tilslutter 
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mig fuldt ud dette standpunkt, og hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg forsvare dette standpunkt i alle 

relevante forbindelser på internationalt plan. 

 

 

 


